
Pregunta del síndic del Grup Parlamentari Compromís,
senyor Morera. (Veus)

Señores diputados, por favor.

El senyor Morera Català:

Moltes gràcies, senyor president.
Molt honorable president de La Generalitat.
Senyories.
Primer de tot, m’agradaria fer una crida, la que ha fet el

Banco Solidario de Alimentos, perquè n’hi han milers i
milers de xiquets que, segurament, no van a poder menjar
este estiu. ¿Tenim alguna resposta al que ha dit el senyor
Jaime Sendra, una crida dramàtica, per a atendre les 178.000
famílies que no tenen cap ingrés i xiquets que no mengen,
que no van a poder menjar en el tancament dels menjadors
escolars? ¿Tenim alguna cosa a dir com a institució, com a
govern, a esta crida dramàtica del senyor Jaime Serra?, per-
què té a vore amb la pregunta que li formule.

I és que des que vosté va ser designat com a president de
La Generalitat han passat quasi dos anys, l’equador de la
legislatura. ¿Quina valoració fa del seu treball, de la situació
que patim els valencians i les valencianes en estos
moments?

El senyor president:

Moltes gràcies.
Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señor Morera, el gobierno de La Generalitat va a seguir

ayudando a las personas más desfavorecidas, como lo ha ido
haciendo durante estos dos años, y nos vamos a poner en
contacto con aquellas personas que están ejerciendo su soli-
daridad para seguir atendiendo a aquellas personas que más
lo necesitan. No tenga usted ninguna duda.

Mire, habla usted de un balance de dos años, ¿qué es lo
que hemos hecho en estos dos años? Hemos sido capaces de
reducir la administración sin su apoyo, entre otras cosas, con
su crítica, pero hemos conseguido reducirlas, hemos reduci-
do en más de un 30% lo que son los cargos públicos, políti-
cos y personal de confianza, hemos iniciado la reestructura-
ción más ambiciosa del sector público empresarial, acabare-
mos el año con cuarenta y ocho empresas o fundaciones
menos, y –como recordaba el ministerio– somos la comuni-
dad autónoma que en estos momentos ha hecho el 70% de la
reestructuración del sector público en todo el estado español.

Vamos a realizar esfuerzos importantes en cuanto a la
estabilidad presupuestaria, control del déficit público, y para
ello pedimos al gobierno el que haya un déficit asimétrico
en todas las comunidades porque hay, también, una finan-
ciación asimétrica, pero hemos cogido la bandera y no
vamos a parar de reclamar aquello que es justo para los
valencianos.

Hemos reducido las cargas administrativas que suponen
un ahorro sustancial a todas las personas que quieren reali-
zar una actividad o hacer una tramitación en cuanto a la
administración pública, hemos puesto en marcha la admi-
nistración electrónica, hemos iniciado la revisión de las 135
leyes autonómicas para simplificarlas y reducir la normati-
va y hemos generado una nueva cultura administrativa al
concentrar en el complejo administrativo a más de cuatro
mil quinientos empleados públicos. Eso supone un ahorro
de más de quince millones de euros anuales.

Hemos incrementado la competitividad de nuestras
empresas apoyando a los emprendedores y revisando nues-
tra política de incentivos, hemos favorecido la financiación
de las empresas a través del Instituto de Financiación
Empresarial con el apoyo del IVF, generando o mantenien-
do más de diez mil empleos en la Comunidad Valenciana y
contando con un presupuesto de más de cien millones de
euros.

Nos hemos marcado una nueva estrategia de política
industrial y tecnológica, hemos impulsado la cooperación
con otros países para favorecer la internacionalización de
nuestras empresas y estamos garantizando la competitividad
del sector agroalimentario que es fundamental para nuestra
economía.

Hemos reivindicado infraestructuras importantes para
nuestros sectores productivos, como el corredor mediterrá-
neo o como la llegada del AVE tanto a Castellón como a
Alicante.

Hemos impulsado las actuaciones territoriales estratégi-
cas que permiten reducir la implantación de una empresa en,
aproximadamente, tres años y medio, y hemos incrementa-
do la protección del medio ambiente.

No hemos parado, señor Morera, ni en cuanto a políticas
de protección a las personas más necesitadas ni de atencio-
nes básicas a los ciudadanos. Hemos ido trabajando en con-
diciones muy complicadas pero asegurando lo que es el
futuro y, sobre todo, las necesidades de nuestros ciudadanos.

Y eso es lo que vamos a seguir haciendo porque –como
le he dicho antes– empiezan a haber datos que, al menos,
albergan esperanza y vamos a seguir trabajando en esa línea
para consolidarlos y hacer posible que todos estos datos
sean la base del futuro de la comunidad.

En eso estamos y seguiremos estando. (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias.
Señor Morera.

El senyor Morera Català:

Senyor president, no s’ha de fer vosté trampes al solita-
ri, això mos porta al mal camí, no se pot autoenganyar. La
realitat és que des que vosté és president de La Generalitat
hem anat a pitjor, ¡a molt pitjor! La situació és dramàtica,
quasi de col·lapse social, ho diu el defensor del poble, el sín-
dic de Greuges.

Per tant, des que vosté va agarrar esta comunitat, el van
designar, fins ara, vosté, podem afirmar que és el president
de l’atur, del malbaratament i no arregla el greu problema
endèmic que tenen vostés que és el de la corrupció.

Vosté és el president dels 725.000 aturats i aturades que
tenim a la nostra terra, des que vosté és president s’han
incrementat 58.000 nous desocupats; si se vol posar la
medalla d’això, jo no m’ho explique. Des que vosté és pre-
sident de La Generalitat, ¿sap quan s’ha incrementat el deute
públic, el que vosté ha gastat més del que ha ingressat, i mire
que teníem un balafiador nat, com el senyor Camps? Vosté
ha incrementat el deute públic més de huit mil milions d’eu-
ros. Totes les seues retallades i devaluacions socials no han
aprofitat per a res. I, davant això, hem vist un president dèbil
que no reivindica el nostre autogovern i reclama i exigix la
recuperació del deute històric. Eixos són els seus números.
Hem passat de la cultura del balafiament a la situació de
devaluació social, hem passat del malbaratament a la indi-
gència.
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I els números que li he dit és que, en estos moments, a la
nostra terra n’hi ha xiquets que passen gana, que passen
fam, i vosté continua amb la retòrica de les receptes fracas-
sades que mos han portat a la situació que mos han portat:
més atur, més malbaratament perquè el deute públic –dades
del Banc d’Espanya– supera els huit mil milions d’euros en
només dos anys, i vosté està danyant el primer objectiu que
es va presentar ací quan mos va dir en el seu debat d’inves-
tidura «no dañar la marca Comunitat Valenciana». Els
valencians som un poble honrat, som un poble honest, som
un poble decent, i el que no ens mereixem és la indecència
que s’observa en moltes actituds i la falta de lideratge per a
tallar amb els casos de corrupció.

La Generalitat Valenciana està danyada, el desprestigi és
enorme, i, davant això, ¿què ens trobem? ¿Que a vosté li ha
de marcar una agència judicial una jutgessa d’instrucció?
Vosté va dir ací, a pregunta nostra del Grup Compromís, que
no li tremolaria la mà. Senyor president, ¡que no li tremole
la mà! Que el Bárcenas valencià diga el que haja de dir, però
no li tremole la mà, perquè mos fa la impressió que vosté
està amb por del que se puga dir o el que es puga contar de
tots els casos que s’han protagonitzat pel grup, pel Partit
Popular a la nostra terra.

Per tant, senyor president, canvie radicalment perquè
vosté ha dit una cosa, que «voy a continuar por la misma
línea». ¡Eixa és la línia que mos porta a l’atur, al malbarata-
ment, al deute i a no atacar la corrupció! Hem de canviar
radicalment, president.

Jo li propose una altra agenda política, d’una gran rege-
neració de la vida pública, regeneració democràtica, regene-
ració ètica, transparència, posar tots els documents, tota la
informació a disposició d’estes Corts i de la justícia, reacti-
vació econòmica, però reactivació econòmica seriosa, no
fent que els nostres joves hagen d’immigrar –20.000– o
expulsar a científiques com la científica que va abandonar el
Príncep Felipe i, ara, està a Oregon, rescatar les persones, la
prioritat de qualsevol govern és rescatar les persones, li pro-
posarem mesures concretes per a rescatar persones i millo-
rar el nostre sector productiu, i, sobretot, president, recupe-
rem i reactivem l’autogovern.

Reclame vosté ja un quitament del deute històric que té
l’estat amb el poble valencià.

El senyor president:

Vaja concloent, senyor Morera.

El senyor Morera Català:

Si el govern de Mariano Rajoy ha rescatat bancs, que res-
cate el poble valencià, víctima de les seues…

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Morera.

El senyor Morera Català:

…polítiques i víctima de la devaluació social.

El senyor president:

Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.

¡Fíjese!, señor Morera, yo he hablado de datos objetivos,
que no los doy yo, los da el ministerio, y habla de que en el
mes de mayo ha habido una reducción de más de diez mil
personas en los datos del desempleo en la Comunidad
Valenciana. Eso a usted no le convence, pero es un buen
dato, señor Morera, y lo que viene a reflejar es que gracias
a las políticas que está realizando este gobierno y el
Gobierno de España, las cuales ha criticado usted, ¡todas
ellas!, ¡todas!, están generando en estos momentos más
oportunidades para los valencianos.

Y vamos a seguir en esa línea porque es la única espe-
ranza que tienen, porque usted no ha hecho ni una sola pro-
puesta. Viene aquí a hablar de que el próximo mes van a
hacer una propuesta y una relación de medidas para poder
facilitar las cosas, pero llevamos dos años y usted no ha
hecho ni una sola medida, señor Morera. (Aplaudiments) Si
no hubiera sido por el coraje de este Grupo Popular y este
gobierno, no tendríamos ahora los datos buenos del mes de
mayo de reducción del desempleo.

Y nos hemos endeudado, ¡claro que sí!, hemos pagado a
los proveedores, que era una necesidad que teníamos, y
vamos a seguir, señor Morera, por esa relación.

El senyor president:

Vaya concluyendo, señor presidente.

El senyor president del Consell:

Y acabo.
Mire, nosotros hemos trabajado –y estamos trabajando–

por el futuro y el progreso de esta comunidad…

El senyor president:

Muchas gracias, señor presidente.

El senyor president del Consell:

…y usted, señor Morera, ¿qué hace? (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias.
Señor Pañella.

El senyor Pañella Alcàcer:

Moltes gràcies, president.
Senyor president.
«El paro baja en abril y bajará en mayo y en junio. Eso

ya lo sabemos todos, igual que los días son más largos, las
temperaturas más altas y el sol brilla más. Sí, señores del
Partido Socialista, eso se llama “estacionalidad”.» Soraya
Sáenz de Santamaría, 4 de maig de 2011.

725.000 persones sense treball demostren el fracàs de la
seua política, president. Amb l’austerici, ¿va a seguir vosté
endavant o d’una vegada va a pensar en les persones? ¿Ha
vist el que diu el Fons Monetari Internacional sobre Grècia?
¿Admet notables errors i que la política de l’austerici ha
portat al 17% de la recessió, una recessió del 17%, el triple
del previst? Compromís ja li ho dia. ¿Va a fer alguna cosa?
¿Va a pensar en les persones?

Jo li propose, 549 professors menys este any perquè han
reduït les plantilles, augmente-les per a l’any que ve; 4.000,
5.000 interins van a anar al carrer pel nou acord…
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El senyor president:

Molts gràcies.

El senyor Pañella Alcàcer:

¿Va a fer alguna cosa…? (El president desconnecta el
micròfon del diputat)

El senyor president:

Moltes gràcies.
Senyor conseller.

El senyor conseller d’Economia, Indústria, Turisme i
Ocupació:

Gracias, presidente.
Señor Pañella, empiezo con una cita que no sé de quién

es pero es no hay peor ciego que el que no quiere ver. (Veus)
Y, entonces, cuando usted tiene un dato de mayo, que es el
mejor de los últimos treinta años, ¿eh?, los últimos treinta
años, a usted eso le parece que está muy mal, es decir, es
cierto que en este momento la situación del paro es todavía
muy dura, hay mucha gente en paro, 540.000 valencianos
están en paro, pero la situación está mejorando paso a paso.
Hace un año, en julio de 2012, el crecimiento interanual del
paro era del 10,8%, hoy es del 1,55%.

La evolución en nuestra comunidad sigue siendo mejor
que la de España mes a mes. España, ahora –que también ha
mejorado mucho–, está en el 3,7. Si seguimos esa tendencia
se cumplirá, y ya sé que a usted le sabe mal lo que anunció
el presidente, que terminaremos el año con reducción de
paro…

El senyor president:

Muchas gracias, señor conseller.

El senyor conseller d’Economia, Indústria, Turisme i
Ocupació:

Y eso es… (El president desconnecta el micròfon del
senyor conseller) (Aplaudiments)

El senyor president:

Muchas gracias.
Senyora Oltra.

La senyora Oltra Jarque:

Senyor president.
725.000 desocupats i desocupades; Unicef alerta que

xiquets, on tots els membres adults de la unitat familiar
estan desocupats, ha crescut un 120% entre 2007 i 2010;
l’estudi de la pobresa a España a les seues comunitats autò-
nomes diu que a la Comunitat Valenciana la pobresa ha aug-
mentat, entre 2008 i 2011, un 40%; Cáritas Diocesana aler-
ta que la pobresa al nostre territori creix i que el sistema de
protecció pública empitjora; Creu Roja i Save the Children
alerten de malnutrició i desnutrició infantil per damunt del
15%.

Enfront de tot açò, ¿vostés què fan? ¿Com pensen garan-
tir els drets dels xiquets, de l’article 10 de l’Estatut d’auto-
nomia i el primer dret, que és el dret a l’alimentació ade-
quada? ¿Com pensen combatre les xifres de malnutrició i

desnutrició infantil ací, al nostre país? ¿Pensen obrir els
menjadors escolars? ¿Els importen a vostés els xiquets nas-
cuts?

El senyor president:

Moltes gràcies.
Senyor vicepresident.

El senyor conseller de Presidència i Agricultura, Pesca,
Alimentació i Aigua:

Senyor president.
Mire, senyora Oltra, la crisi està afectant totes les comu-

nitats autònomes per igual, totes, i açò que està passant a la
Comunitat Valenciana desgraciadament està passant a totes
les comunitats.

¿Com es fa front a esta situació? Doncs com estan fent
els governs, treballant tots els dies perquè millore la situació
econòmica, perquè n’hi haja creixement econòmic, perquè
n’hi haja més riquesa i perquè n’hi hagen més llocs de tre-
ball. Això és el que s’està fent.

I ací, a la Comunitat Valenciana, afortunadament, el
nombre d’empreses està creixent i està creixent per damunt
de la mitjana nacional. I ho ha dit el president –i jo ho repe-
tisc–, seria bo, seria bo que vostés deixaren de vendre esta
comunitat sempre en blanc i negre, amb una imatge negati-
va, seria bo que se sumaren a l’esforç col·lectiu que tots els
dies els valencians i les valencianes estan fent per a eixir de
la crisi. Vostés, si volen, tot el tripartit, poden ajudar.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies.
Pregunta de la síndic del Grup Parlamentari Esquerra

Unida, senyora Marga Sanz.

La senyora Sanz Alonso:

Señorías.
Señor presidente, la crisis que estamos sufriendo ha deja-

do al descubierto la quiebra del modelo económico y el
modelo social que ustedes han venido desarrollando a lo
largo de 18 años, la crisis de un modelo que hoy tiene con-
secuencias nefastas para el conjunto de la ciudadanía en el
País Valenciano y que nos aboca a una situación de pobreza
cada vez mayor.

Y por eso hoy lo que le pregunto es lo siguiente: usted,
señor presidente, ¿se ve capaz de liderar ese cambio radical
que necesitamos en el rumbo de la situación económica,
política y social que tenemos en el País Valenciano de dar
una salida real a la crisis que estamos padeciendo?

El senyor president:

Muchas gracias.
Molt honorable president.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señora Sanz, Comunitat Valenciana. (Aplaudiments)
Mire, estamos... (Veus)
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